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Mededeling: 
Hierbij bieden wij u de "Evaluatie Ontwikkelingsmaatschappij Airport Lelystad 
Almere (OAAALA)" van de gemeente Almere ter kennisname aan. 
In de evaluatie wordt als hoofdconclusie vastgesteld dat de oorspronkelijke 
ambities van OAAALA tot 

het ontwikkelen van een hoogwaardig, duurzaam, groen en innovarief 
bedrijventerrein, met een aantrekkelijk verblijfsklimaat voor werk en 
vrije t i jd, en 
het creëren van werkgelegenheid op verschillende niveaus, 

nog steeds actueel zijn en aansluiten bij de opgave en doelstellingen van Flevo
land. Ons college herkent zich in de OAAALA-evaluatie zoals die door Almere is 
uitgevoerd en zij onderschrijven de conclusies. 
De huidige economische omstandigheden vragen in de ogen van ons college wel 
extra aandacht. Dit betreft extra aandacht voor (financiële) risicobeheersing. 
Door ondermeer investeringen in de ti jd naar achter te schuiven en pas dan te 
doen als zich voldoende concrete vraag aftekent. Deze aanpak wordt gesteund 
door de andere twee partners in OMALA, de gemeenten Almere en Lelystad. 

Het vervolg 
geen vervolgstappen 

Ter inzage in de leeskamer 

Evaluatie Ontwikkelingsmaatschappij Airport Lelystad Almere (OAAALA) 
(HB 1404470) 

Verdere informatie 
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1. Beschrijving evaluatie 

1.1Aanleiding 

Op 23 januari 2010 heeft de gemeenteraad van Almere ingestemd met de deelname van de 
gemeente Almere aan de Ontwikkelings Maatschappij Airport Lelystad Almere, hierna 
OMALA. In dezelfde periode hebben de gemeente Lelystad en de provincie Flevoland 
gelijkluidende besluiten genomen. 
De deelname van Almere aan OMALA is zowel in de voorbereiding als bij de besluitvorming 
kritisch getoetst aan de Almeerse belangen zowel op strategisch niveau als bijdrage aan de 
beoogde ontwikkeling van Almere c.q. de regio in de.toekomst (Almere 2.0) als op 
operationeel niveau waar het gaat om een haalbare businesscase en goede afstemming met 
de Almeerse bedrijventerreinen. 
Bij de raadsbehandeling heeft het college op een vraag daartoe uit de raad, toegezegd de 
deelname aan OMALA na twee jaar te evalueren. Dit betekent dat een evaluatie in het eerste 
half jaar van 2012 aan de orde is. 

1.2 Doelstelling, resultaat en afbakening 

Doelstelling is om voor 1 oktober 2012 de evaluatie van OMALA in de raad te laten plaats 
hebben. Met de keuze voor deze datum wordt rekening gehouden met de afstemming 
binnen de Algemene vergadering van Aandeelhouders van OMALA over gelijktijdige 
communicatie naar raden en staten. De jaarrekening 2011 die hiervoor als basis wordt 
gebruikt, komt in juni beschikbaar. Tegelijkertijd heeft een discussie binnen de Algemene 
vergadering plaats over een herijking van visie, missie en strategie van OMALA. 

De evaluatie richt zich op de kern en de hoofdlijn van het project: met welke doelstellingen 
heeft de gemeenteraad in 2010 besloten tot deelneming in OMALA, welke overwegingen 
hebben daarbij een belangrijke rol gespeeld, welke randvoorwaarden c.q. 
(beheers)maatregelen zijn daarbij benoemd en hoe verhouden deze zich twee jaar na dato 
tot de realiteit van 2012. 
Deze evaluatie gaat over de doelstellingen van de gemeente Almere binnen OMALA en richt 
zich op het in beeld brengen van de stand van zaken en daaruit voortvloeiende gewenste 
bijsturing. Duidelijk is dat naast de gemeente Almere, ook de gemeente Lelystad en de 
provincie Flevoland maar inmiddels ook OMALA zelf belanghouders zijn van de deelname 
van Almere aan OMALA. 

Dit betekent dat in de evaluatie aandacht wordt besteed aan: 

• de oorspronkelijke doelstellingen en omstandigheden (ultimo 2009) om deel te nemen 
aan OMALA; 

• de huidige doelstellingen en omstandigheden (medio 2012); 

• conclusies en eventueel aanvullende afspraken over randvoorwaarden/maatregelen. 



1.3 Samenhang met andere projecten / programma 's / activiteiten 

Bij de besluitvorming in 2010 heeft de toenmalige portefeuillehouder OMALA aangeduid 'als 
een regionaal initiatief met randstedelijke kansen met als doelstelling versterking van de 
sociaal-economische structuur en bevordering van werkgelegenheid in Flevoland in 
samenhang met de ontwikkeling van Lelystad Airport door het realiseren van een 
hoogwaardig businesspark.' 

OMALA raakt daarmee een aantal lopende projecten en programma's en kent ook 
koppelingen met lijnactiviteiten. Dit zijn in ieder geval de volgende: 

• Almere 2.0/RRAAM en dan specifiek de taakstelling in het creëren van voldoende 
arbeidsplaatsen; 

• de economische ontwikkeling van Almere, in het bijzonder de ontwikkeling van 
bedrijventerreinen binnen de gemeentegrenzen; deze relatie is zowel beleidsniatig 
c.q. programmatisch en planmatig van aard maar kent ook een financiële (grex) 
component. 

• Plabeka waar het gaat om programmerihgsafspraken. 
• de ontwikkeling van de luchthaven als mededrager van verdere economische groei in 

de regio. 



2. Evaluatie 

2.1 Context 
De plannen voor de ontwikkeling van het bedrijventerrein OMALA komen voort uit de 
verwachte (en beoogde) groei van de Lelystad Airport. Het vliegveld is in de Luchtvaartnota 
van april 2009 aangewezen als een van de overiooplocaties van Schiphol. 

In het vervolg op de te verwachten ontwikkeling van Lelystad Airport hebben de gemeenten 
Lelystad en Almere samen met de provincie Flevoland in 2008 het plan opgevat om 
aansluitend aan het luchthaventerrein een hoogwaardig bedrijvenpark te realiseren. Daartoe 
hebben zij de Ontwikkelingmaatschappij Airport Lelystad Almere NV opgericht, hierna verder 
aangeduid als OMALA NV. Tegelijkertijd heeft de gemeente Lelystad een gebiedsvisie 
opgesteld ter voorbereiding van een nieuw bestemmingsplan voor zowel de uitbreiding van 
Lelystad Airport als het Businesspark van OMALA NV. Doelstelling van de NV is het 
versterken van de sociaal-economische structuur en bevordering van werkgelegenheid in 
Flevoland in samenhang met de ontwikkeling van Lelystad Airport door het realiseren van 
een hoogwaardig Businesspark. 

Het ontwikkelingsgebied van OMALA NV ligt tussen Lelystad Airport en de A6 en beslaat ca. 
660 hectare die momenteel grotendeels in gebruik is als landbouwgrond. De noordwestelijke 
hoek van het gebied is reeds ingericht als bedrijventerrein en staat bekend onder de naam 
Larserpoort. In de business case van OMALA NV wordt uitgegaan van een grondverwerving 
van 490 ha (aankoopgebied). Tot en met 2031 zal naar verwachting 215 ha worden 
ontwikkeld (uitgeefbaar terrein). Een deel van de aangekochte gronden zal weer als 
landbouwgrond worden ingezet. 

Ten behoeve van planologische procedures en ter vergroting van de beheersbaarheid 
(risicobeheersing) van het Ondernemingsplan is een fasering aangebracht. Partijen 
verbinden zich aan Fase 1 (10 jaar, ca. 50% van het plangebied). 

2.2 Besluitvorming 2009-2010 

Het raadsvoorstel dat ten grondslag heeft gelegen aan de besluitvorming in de raad op 28 
januari 2010 gaat in op het belang voor Almere om deel te nemen aan OMALA, te weten: 

- Een luchthaven biedt economische kansen voor haar omgeving. Afhankelijk van de 
omvang van het vliegverkeer varieert het effect van 25 km tot een straal van maximaal 100 
km. OMALA is een strategische keus die is gericht op het optimaal benutten van die 
kansen, op een betere samenwerking binnen de regio en om de Schaalsprong mede te 
ondersteunen. De uitbreiding van Lelystad Airport wordt als kans gezien om, gezamenlijk 
met de provincie en Lelystad een deel van deze opgave te realiseren door middel van een 
bedrijvenpark met unieke vestigingsvoorwaarden, namelijk de nabije aanwezigheid van 
een luchthaven. Die keus is ambitieus en niet zonder risico's en vraagt'een goede 
onderbouwing waarvoor de basis is gelegd in de businesscase met bijbehorende stukken. 
Deelname aan OMALA draagt door de er mee gepaard gaande samenwerking tussen de 
provincie Flevoland en Lelystad en Almere er aan bij dat Flevoland zich kan positioneren in 
de Noordvleugel. 

- In het in voorjaar 2009 vastgestelde Economisch Offensief Almere wordt als vertrekpunt 
geformuleerd dat waar binnen Europa concurrentie tussen regio's ontstaat, Almere in dat 
verband deel uitmaakt van de Noordvleugel van de Randstad, de metropoolregio 



Amsterdam. Dit is een, in potentie, zeer sterke regio die ook nationaal als een van de 
belangrijkste trekpaarden van onze economie kan gelden. De toekomst van Almere moet 
dan ook geborgd worden in een complementair profiel aan deze regio. Het realiseren van 
een dergelijk complementair profiel vereist selectiviteit, heldere keuzes en volharding in de 
realisatie daarvan. 
OMALA is een schakel in het bewerkstelligen van een integraal aanbod binnen de 
Noordvleugel van Schiphol tot Lelystad en draagt bij aan de bestuuriijk gewenste en 
nagestreefde multimodaliteit in vervoerswijzen. 

- Als voordeel van de samenwerking met de gemeente Lelystad (en de provincie Flevoland) 
is overwogen dat het gebied sneller tot ontwikkeling kan komen, dat risico's kunnen worden 
gespreid en dat de ontwikkeling van bedrijfsterreinen regionaal kan worden afgestemd en 
gefaseerd. De aldus bereikte integratie van bedrijfsontwikkelingen kan een extra gunstig 
effect hebben op de werkgelegenheid in Almere en Lelystad. Samenwerking tussen 
publieke partijen heeft ook het voordeel dat de ontwikkeling van bedrijfsterreinen 
geïntegreerd kan worden aangepakt, in eigen hand kan worden gehouden en effectief kan 
worden aangestuurd. Eventuele opbrengsten vloeien terug naar de aandeelhouders. 
Met deelname aan OMALA geeft Almere uitvoering aan haar ambities zoals beschreven in 
de Schaalsprong en het Economisch Offensief en draagt zij gezamenlijk met Flevoland en 
Lelystad bij aan een integraal aanbod van bedrijventerreinen binnen de Noordvleugel van 
Schiphol tot Lelystad. 
De kabinetsbesluiten over de Schaalsprong en vliegveld Lelystad bieden voldoende basis 
om tot deelname te besluiten. 

- De aanbodgestuurde businesscase is gebaseerd op een voorzichtige, terughoudende 
aanpak waarbij gestreefd is naar het maximaal benutten van kansen en tegelijkertijd het 
reduceren en tïeheersen van risico's en onzekerheden. Dit uit zich ondermeer in een 
kritische grondven^/erving en een gematigd uitgiftetempo. De oorspronkelijke planomvang 
is gereduceerd van 330 ha netto (gehele gebied) naar 92 ha netto uitgeefbaar in fase 1. 
Met de afspraken over programmering en afstemming kent de business case fase 1 
voldoende zekerheid voor een NCW van € 4,7 miljoen. 

- De keuze voor OMALA NV/CV is ingegeven vanuit fiscale motieven. 
De aandeelhouders zorgen als stille vennoot voor een toereikende financiering voor de 
ontwikkeling van het plangebied. De winsten van OMALA zij niet onderworpen aan 
vennootschapsbelasting. De NV treedt op als beherend vennoot van de CV. De 
aandeelhouders hebben € 25.000 als aandelenkapitaal in de NV gestort en zijn hierdoor tot 
maximaal dit bedrag aansprakelijk. Daarnaast storten de aandeelhouders ieder € 1 miljoen 
in de CV; Ook hier gèldt dat de aansprakelijkheid beperkt blijft tot de inbreng van het 
vermogen. 

- In de planperiode van fase 1 bestaat de maximale benodigde financiering 
uit een mix van door de commanditaire vennoten in te brengen commanditair vermogen (€ 
3 miljoen) en geldleningen (maximaal € 28,5 miljoen). In de businesscase is er rekening 
mee gehouden dat het eigen vermogen, inclusief rente, aan het einde van de looptijd van 
fase 1 (10 jr.) wordt terugbetaald aan de aandeelhouders.' 

Governance 
De participatie in OMALA en de hiervoor genoemde externe financiering vraagt om een goed 
ondernemingsbestuur en toezicht. Derhalve is door Almere een governancevoorstel 
uitgewerkt op de vier primaire processen sturen, beheersen, toezicht en verantwoording. Dit 
voorstel is grotendeels door OMALA overgenomen. Met betrekking tot de inrichting van de 
informatievoorziening, risicomanagement en de informatieplicht bij risico's worden 
aanvullende afspraken gemaakt. 



2.3 Huidige stand van zaken 
De huidige stand van zaken is gebaseerd op de situatie zoals bekend per medio 2012. 
Dat betekent dat met de volgende documenten rekening is gehouden: 
- herziening van de grex 1® kwartaal 2012; 
- jaarverslag OMALA 2011; 
- uitspraak Raad van State over Aanwijzingsbesluit december 2011; 
- advies Alderstafel maart 2012; 

- bestüuriijke overieggen binnen OMALA t/m 2® kwartaal 2012 

2.3,7 Ontwikkeling vliegveld 
Aanwijzingsbesluit 
2009 -2011 
Op 4 november 2009 hebben de toenmalige ministers van V&W en VROM het Aanwijzings
besluit voor de luchthaven Lelystad gepubliceerd in de Staatscourant. Daarmee kreeg de 
luchthaven - in principe - een vergunning voor de verdere uitbreiding, zoals het veriengen en 
verbreden van de start- en landingsbaan naar respectievelijk 2.100 m en 45 m. Schiphol 
Group had al aangegeven Lelystad Airport in verband met de economische crisis gefaseerd 
te zullen gaan ontwikkelen. Tot het moment dat de start- en landingsbaan veriengd gaat 
worden zal Luchthaven Lelystad zich met de bestaande baanlengte van 1.250 meter 
ontwikkelen tot 'business airport'. De convenantpartners Ontwikkeling Lelystad Airport 
(Gemeente Lelystad, Provincie Flevoland, Lelystad Airport en Schiphol Group) hebben een 
plan opgesteld voor deze gefaseerde ontwikkeling. 
Fasering 
De eerste fase zou direct een verhoging van de toegestane geluidsnorm betreffen, zodat er 
30.000 extra vluchten op jaarbasis uitgevoerd zouden kunnen worden. Dit zijn vooralsnog 
kleine cityhoppers zoals de Fokker 50 en de Fokker 70, die met de landingsbaan van 1.250 
meter uit de voeten kunnen. Een verdubbeling van de huidige werkgelegenheid van 350 naar 
700 banen zou naar de mening van de convenantpartners in deze eerste fase mogelijk zijn. 

In de tweede fase zou een fysieke uitbreiding het vliegveld toegankelijk maken voor grotere 
toestellen, zoals Boeing 737 of Airbus 320. Deze uitbreiding zou een verienging en 
verbreding van de start- en landingsbaan betekenen van respectievelijk 1.250 naar 2.100 m. 
en van 30 naar 45 m, het bouwen van een nieuwe terminal en het aanleggen van 
opstelplaatsen voor vliegtuigen. In deze tweede fase zou dan een vergroting volgen van de 
geluidcontouren voor maximaal 5.000 extra vluchten op jaarbasis met Boeing/Airbus 
toestellen. 

Investering 
De Schiphol Group heeft altijd de bereidheid uitgesproken om te investeren in Luchthaven 
Lelystad, maar neemt pas daadwerkelijk een investeringsbeslissing als de capaciteit dat 
vereist/toelaat - een en ander op basis van marktomstandigheden - én er een 
onherroepelijke vergunning is voor het uitbreiden en gebruiken van de luchthaven. Op basis 
van geactualiseerde marktprognoses (in 2010) zou dit moment ergens tussen 2015 en 2020 
liggen. Het economische belang van de ontwikkeling van Mainport Schiphol is evident voor 
de Randstad. Als gevolg van een groeiende marktvraag is de inzet van regionale 
luchthavens, waaronder luchthaven Lelystad, voor de positie van Schiphol noodzakelijk. Dit 
kan tevens van belang zijn voor de ontwikkeling van specifieke werkgelegenheid. 

Uitspraak Raad van State 
Op 7 december 2011 heeft de afdeling Bestuursrechtspraak van de Raad van State het 
Aanwijzingsbesluit van eind 2009 vernietigd dat de verdere ontwikkeling van luchthaven 
Lelystad mogelijk moest maken. Tegen het besluit hadden onder meer de gemeentebesturen 



van Dronten en Zeewolde, de belangenvereniging Almere-Hout en een groot aantal 
agrarische ondernemers uit de provincie Flevoland beroep ingesteld. 

De belangrijkste gronden voor vernietiging waren: 
• Er bestond geen duidelijkheid over de vraag of de ingebruikname van de veriengde baan 

plaats zou vinden binnen 10 jaar nadat het Aanwijzingsbesluit is bekendgemaakt (dus 
voor 2020). 

• De routes, in relatie met de milieueffecten, hadden ten tijde van het Aanwijzingsbesluit 
vast moeten staan, omdat alleen op deze manier de routes voldoende gewaarborgd 
kunnen worden. 

• Niet viel uit te sluiten dat de agrarische bedrijven in de omgeving van de luchthaven 
nadelige effecten zouden kunnen ondervinden van de luchthaven. Tevens kon niet 
geconcludeerd worden dat zou kunnen worden voldaan aan de eisen voor certificering 
voor biologische bedrijven. 

Reeds drie keer eerder, in november 2003, in mei 2005 en in oktober 2007, heeft de Raad 
van State de Aanwijzingsbesluiten vernietigd. Dit betekent dat het vooralsnog niet mogelijk is 
om de start- en landingsbaan te veriengen van 1.250 naar 2.100 m. Daardoor is het nog niet 
mogelijk dat de luchthaven zich geleidelijk kan ontwikkelen tot een zakelijke luchthaven. Ook 
het verplaatsen van ongeregelde vluchten van Schiphol naar Lelystad en het opzetten van 
lijnverbindingen naar Europese bestemmingen met passagiersvliegtuigen is hierdoor nog 
niet mogelijk. 

Gezien het belang van de luchthaven mag deze in zijn huidige omvang in werking zijn, 
conform het besluit van 9 november 2001. Er is een nieuw besluit nodig. Vanwege 
veranderde wet- en regelgeving is dit een Luchthavenbesluit (in plaats van een 
Aanwijzingsbesluit). 

Alderstafel 
2009 -2012 
Acfitergrond 
De Tafel van Alders is een overiegtafel over de toekomst van de luchthavens Schiphol, 
Eindhoven en Lelystad en hun omgeving onder leiding van de heer Hans Alders. In 2008 
heeft hij advies uitgebracht over Schiphol. Dit advies is döor het kabinet overgenomen en 
bevat aanbevelingen voor onder meer de volumebegrenzing op Schiphol (jaariijks 510.000 
vliegtuigbewegingen in plaats van 580.000), het selectief gebruik van Schiphol voor 
mainportgebonden verkeer en de ontwikkeling van Eindhoven en Lelystad voor het overige 
verkeer (70.000 vliegtuigbewegingen: verdeling 35.000 - 35.000). Op grond van de 
aanbeveling over de selectieve ontwikkeling van Eindhoven en Lelystad heeft het kabinet in 
2009 aan de heer Alders gevraagd om ook voor deze luchthavens adviezen uit te brengen. 

In 2010 is het eindadvies uitgebracht over de ontwikkeling van luchthaven Eindhoven: tot 
2020 in twee stappen geen 35.000, maar maximaal 25.000 extra vliegtuigbewegingen 
(10.000 vliegbewegingen en na evaluatie mogelijk nog 15.000 additioneel). De consequentie 
van het eindadvies over luchthaven Eindhoven is dat de heer Alders advies moet uitbrengen 
over jaariijks 35.000 + 10.000 = 45.000 vliegtuigbewegingen voor Luchthaven Lelystad. 
Hoofddoel is om voor Luchthaven Lelystad tot een advies te komen over de 
overioopmogelijkheden en condities waaronder deze overioop kan plaatsvinden. 

De elementen uit de Aldersadviezen zijn één en ondeelbaar: wanneer het op één van de 
onderdelen niet lukt om tot een goed resultaat te komen wordt van het kabinet verwacht om 
opnieuw de brede maatschappelijke discussie aan te gaan over de ontwikkeling van de 
luchtvaart in Nederiand. In het licht van de ontwikkeling van de mainport Schiphol is het dus 
van groot belang om voor Lelystad tot een goed advies te komen. Op basis van het tussen 
rijk en Schiphol Group gesloten 'Convenant behoud en versterking van mainportfunctie en 



netwerkkwaliteit Schiphol' dient het kabinet uiteriijk 31 december 2012 hierover besluiten te 
hebben genomen. 

Aldersadvies Lelystad 
Het definitieve advies van Hans Alders over de toekomstige ontwikkeling van luchthaven 
Lelystad is op 30 maart 2012 verschenen. De opgave voor luchthaven Lelystad is het 
accommodereri van 45.000 vliegtuigbewegingen. Eind 2011 heeft de Schiphol Group 
aangegeven Lelystad vanaf 2015 nodig te hebben voor de afhandeling van verkeer dat niet 
bijdraagt aan de mainportdoelstelling van Schiphol. De kern van het advies is als volgt: 
• Korte termijn (tot 2015): gebruik van de luchthaven binnen de grenzen van de vooriopige 

voorziening van de Raad van State van 7 december 2011 door middel van 
servicefuncties, zoals uitbreiding van opleiding, onderhoud en maatschappelijke functies; 

• Ontwikkeling van Luchthaven Lelystad als twin-luchthaven van Schiphol. Beide 
luchthavens opereren (grotendeels) in hetzelfde marktgebied en hetzelfde luchtruim. Dit 
betekent ook het gezamenlijk opereren als een juridische, operationele en economische 
eenheid; 

• Gecontroleerde ontwikkeling naar 45.000 vliegtuigbewegingen op middellange termijn in 
twee tranches: 
1. Vanaf 2015: stapsgewijze ontwikkeling naar 25.000 vluchten niet-mainport-gebonden 

verkeer (een baan van 2.100 m lang en 45 m breed, bouw terminal, beschikbaarheid 
luchtverkeersleiding). De werkgelegenheid groeit naar 1.200 fte. 

2. Vanaf 2020: doorgroei naar 45.000 vluchten na een succesvolle evaluatie van de 
eerste tranche. Werkgelegenheid groeit naar circa 4.400 fte. 

• Voor 1 november 2014: nieuw Luchthavenbesluit genomen voor 45.000 vluchten. 

Voonfl/aarden 
Deze ontwikkeling is vanaf 2015 mogelijk indien er antwoord komt op drie belangrijke 
luchtruimvraagstukken: 
1. Kan er op een hoogte boven 3000 ft worden gevlogen boven aanwezige Natura 2000-

gebieden? 
2. Is de interferentie tussen het landend verkeer op de Buitenveldertbaan op Schiphol en de 

afwikkeling van het verkeer op Lelystad op te lossen? 
3. Welke mogelijkheden zijn er om het gebruik van Luchthaven Lelystad af te stemmen op 

het (al dan niet gelijktijdig) gebruik van bestaande militaire oefengebieden en 
laagvliegroutes in de omgeving? 

Daarnaast zijn de voorwaarden dat er in 2013 beschikt kan worden over een Luchtruimvisie 
en over vastgelegde en gepubliceerde routes voor het Leiystadverkeer. Ook dient er voor 
1 november 2014 een rechtsgeldig Luchthavenbesluit voor Lelystad te zijn. De noodzaak 
daartoe wordt ingegeven door het feit dat een daadwerkelijke ontwikkeling van de luchthaven 
vanaf 2015 alleen kan plaatsvinden als op dat moment beschikt kan worden over een 
rechtsgeldig Luchthavenbesluit. Dat kan alleen tot stand komen met tijdig vastgestelde 
routes. 

Standpunten OMALA-partners Aldersadvies Lelystad 
Het College van B&W van Almere heeft instemmend gereageerd op het Aldersadvies en de 
raad hierover schriftelijk geïnformeerd. 
De provincie Flevoland en de gemeente Lelystad onderschrijven de voorgestelde 
stapsgewijze ontwikkeling van de luchthaven, maar wel onder voonfl/aarden. Samengevat is 
beider politieke standpunt dat men geen routes boven stedelijk gebied wenst, er een 
flexibele meerjarige compensatieregeling voor omwonenden moet komen en men harde 
garanties aan het rijk vraagt om tijdig de landzijdige ontsluiting van de luchthaven op orde te 
hebben. De Lelystadse raad heeft de definitieve instemming afhankelijk gesteld van de mate 
waarin aan de voorwaarde dat er geen vliegroutes (meer) over de stad gaan, is voldaan. 



De staatssecretaris van Infrastructuur en Milieu is bestuuriijk verantwoordelijk voor 
luchthaven Lelystad. Het standpunt van het Kabinet over het Aldersadvies Lelystad en een 
vervolgopdracht voor Alders - voor de concrete uitwerking van het advies - zal uiteriijk'eind 
september/begin oktober 2012 bekend zijn. 

Conclusie 
Het Aldersadvies Lelystad biedt momenteel meer duidelijkheid en zekerheid over de  
ontwikkeling van de luchthaven dan ten tijde van de besluitvorming. Het doel is dat  
Schiphol en Lelystad zich ontwikkelen tot een 'twin-airport'. De in de businesscase  
aangebrachte fasering biedt nog steeds een goed aanknopingspunt om de ontwikkeling  
van de luchthaven te koppelen aan een beslissing over deelname aan fase 2. De komende  
jaren zal blijken of aan de voorwaarden die nodig voor de luchtzijdige bereikbaarheid kan  
worden voldaan en of Lelystad Airport daadwerkelijk een rol van betekenis gaat vervullen. 

2.3.2 Economische omstandigheden 
Situatie 2009 
Het causale verband tussen de ontwikkeling van Lelystad Airport en OMALA, en het 
uitgangspunt dat Almere zelf altijd de vraag naar bedrijventerreinen wil kunnen 
accommoderen, bepaalt ook de volgordelijkheid van OMALA en A6/A27. Met een 
ontwikkeling van Lelystad Airport kan OMALA ontwikkeld worden, mits er voldoende aanbod 
in Almere blijft/is voor bedrijven die naar aanbod in Almere vragen. 
Naast Stichtsekant en Vaart IV t/m VI wordt A6-park in de markt gezet en het overige deel 
van A6/A27 als werklocatie in de vorm van een'strategische reservering opgenomen. 
Prijsconcurrentie is niet aan de orde; de locatiegebonden kwaliteiten zoals doelgroepen, 
openbare ruimte, prijs, ligging, ontsluiting, zijn de onderscheidende factoren. 
Om tot een blijvende afstemming te komen is jaariijks een monitor over de uitgifte van 
bedrijfsterreinen in Almere en OMALA op korte, middellange en lange termijn nodig. Dit kan 
meelopen met de huidige PLABEKA-monitor van de Metropool Regio Amsterdam. 
De Visie werklocaties laat de integrale afweging voor Almere op het gebied van 
bedrijfsterreinen en kantoren zien. 

Rekening houdend met de economische vooruitzichten eri met de aanwezige mogelijkheden 
in Almere (Vaart, Stichtsekant, A6-park), was het in de businesscase opgenomen uitstel van 
uitgifte met een jaar van 2010 naar 2011 in de ogen van Almere maar zeer beperkt en 
optimistisch. Het zou realistischer zijn geweest rekening te houden met een langer uitstel, 
tenminste tot 2012. 

Situatie 2012 / Economische Verkenningen Metropoolregio Amsterdam 2012 
De uitgifte van bedrijfsterrein was in Almere tot 2003 goed, van 2003 t/m 2006 matig, in 2007 
en 2008 weer stijgend maar in 2009 nagenoeg nihil. De gronduitgifte is in 2010 en 2011 
blijvend gestagneerd met uitgiftes in Almere van 1,3 ha (2010), 4,1 ha (2011) en 2,6 ha in de 
eerste helft van 2012. 

OMALA heeft zich in 2010 en 2011 als startend ontwikkelingsbedrijf met name gericht op 
positionering als duurzame, hoogwaardige bedrijfslocatie. De onderiinge afstemming van 
bedrijfsterreinen in de regio heeft, mede door een achterblijvende ontwikkeling, nog geen 
concrete invulling gekregen. De behoefte aan een dergelijke kwalitatieve en kwantitatieve 
afstemming bestaat nog wel. Een convenant werklocaties Flevoland is in voorbereiding. Er is 
bij de buurgemeenten ook belangstelling voor de in ontwikkeling zijnde kwaliteitskaarten die 
hierbij ingezet kunnen worden. 

Hoewel sprake is van een aantal kansrijke prospects heeft er nog geen daadwerkelijke 
uitgifte plaatsgehad. Ondertussen blijft, in algemene termen, het huidige economische 
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sentiment somber. Voor zuidelijk Flevoland zijn de vooruitzichten in vergelijking met de rest 
van de metropoolregio echter gematigder. 

y ooruitzichten 
De economie van Almere-Lelystad is in 2011 harder gegroeid dan de economie in de rest 
van de Metropoolregio Amsterdam. Ook in 2012 en 2013 blijft de economie van Almere-
Lelystad naar verwachting sneller groeien. Dat zijn de belangrijkste conclusies voor Almere-
Lelystad uit de Economische Verkenningen Metropoolregio Anisterdam 2012 opgesteld door 
TNO, Ernst&Young en de Vrije Universiteit in opdracht van het Platform Regionale 
Economische Structuur (PRES). 

De economische groei van Almere-Lelystad was 1 tot 2 % hoger dan de groei in de rest van 
de Metropoolregio Amsterdam. In vergelijking met de Nederiandse economie was dit 
groeiverschil nog groter. In 2012 wordt een lichte groei van 0,75% in de Metropoolregio 
Amsterdam venA/acht, terwijl de Nederiandse economie krimpt. Voor Almere-Lelystad wordt 
in 2012 een groei van het bruto regionaal product van 3% verwacht. 
Volgens hoogleraar economie Henri de Groot wordt de groeikracht van de Metropóolregio 
Amsterdam veroorzaakt door de heterogene samenstelling en de internationale oriëntatie 
van de economie. 

Conclusie 
Het perspectief op de oorspronkelijke ambities van OMALA is, ondanks de huidige slechte 
economische omstandigheden en de bezorgde vooruitzichten, nog onverminderd 
aanwezig. De economische omstandigheden vragen binnen OMALA een heroverweging 
van de ontwikkelstrategie met extra aandacht voor (financiële) risicobeheersing en 
temporisering. De beoogde onderiinge kwalitatieve en kwantitatieve afstemming wordt 
concreet in het convenant werklocaties Flevoland. 

2.3.3. Kansen en risico's 
Situatie 2009 
Om tot resultaten te komen heeft OMALA in de businesscase kritische succesvoonfl/aarden 
geformuleerd waaraan de ontwikkeling moet voldoen: 

Ontwikkeling van Lelystad Airport tot internationale business airport gaat door. 
Het Businesspark is onderscheidend. 
Een parkachtige omgeving wordt gecreëerd die inspirerend is voor de werkers en 
bewoners van Flevoland. 
Het Businesspark is duurzaam. 
Het Businesspark is goed ontsloten. 
Programmering en afstemming tussen de aandeelhouders vindt plaats. Deze taak ligt 
bij de provincie Flevoland. 
Een lange adem (lange termijn benadering door aandeelhouders). 
Aanhaken op internationale (marketing- en acquisitie) netwerken. 
Een professionele organisatie. 

Als doelgroepen/typen bedrijvigheid zijn daarbij benoemd: 
- Luchthaven gerelateerde bedrijvigheid 

Internationaal georiënteerde logistieke bedrijven 
- Regionale (hoofd)kantoren 

Internationaal georiënteerde onderzoeksinstituten 
Specifieke industriële bedrijvigheid 
Grootschalige publieksfuncties 

De te hanteren verwervingsstrategie neemt het stedenbouwkundig model als uitgangspunt. 
Daarbij zal, indien sprake is van venA/erving van hele percelen op basis van de Wet 
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voorkeursrecht gemeenten, overmaat door verkaveling teruggebracht worden naar agrarisch 
gebruik. 
Gronden worden gefaseerd aangekocht: 

* beginnen met inbreng gronden gemeente Lelystad; 
* dan particuliere gronden verwerven; 
* vervolgens erfpachtgronden particulieren verwerven; 
* en tenslotte ven^/erving overige gronden. 

De aanbodgestuurde businesscase is gebaseerd op een voorzichtige, terughoudende 
aanpak waarbij gestreefd is naar het maximaal benutten van kansen en tegelijkertijd het 
reduceren en beheersen van risico's en onzekerheden. Dit uit zich onder meer in een . 
kritische grondverwerving en een gematigd uitgiftetempo. De oorspronkelijke planomvang is 
mede op basis van een opgestelde second opinion gereduceerd van 330 ha netto (gehele 
gebied) naar 92 ha netto uitgeefbaar in fase 1. 

Voor wat betreft.de financiële inbreng vanuit partijen bestaat deze uit een eigen vermogen 
van aandelenkapitaal ter grootte van € 25.000 en gestort risicodragend kapitaal ter grootte 
van € 1.000.000. De businesscase voor fase 1 kent met een NCW van € 4,7 miljoen 
voldoende zekerheid. 
Vreemd vermogen wordt door de drie partners gelijkelijk en onder gelijke voorwaarden aan 
OMALA geleend. 

Situatie 2012 
Eind 2011 is een herziening van de grex opgesteld. In de toelichting van de herziene grex 
klinkt de voorzichtigheid door die door Almere wordt nagestreefd. Het naar beneden 
bijgestelde uitgiftetempo en -prijzen leiden tot een beeld dat meer aansluit bij het 
economisch sentiment. Achteriiggende gedachte hierbij is een sturing van grondexploitaties 
op basis van cashflow-beheersing. Hierbij is een rem op het aangaan van nieuwe 
verplichtingen in afwachting van (zekere) opbrengsten van enig formaat van groot belang. 

Er bestonden verschillen van inzicht in de concrete cijfermatige vertaling van die 
uitgangspunten-in de herziene .grex. Dit betreft met name de verwerving van gronden na -
2016 als hiertoe -uit het oogpunt van uitgifte- geen noodzaak bestaat. De vraag hierbij is 
voor welke periode het in eerste instantie beschikbare areaal van 45 ha voldoende voorraad 
oplevert. 
Hoewel alle partners hopen op het "bal in de tuinslang" effect bij de uitgifte van gronden, 
nopen marktonderzoeken en recente uitgiftecijfers echter tot grote voorzichtigheid. 

Onderkend wordt dat beslissingen genomen worden in een fase waarin nog veel 
onzekerheden zijn. Deze onzekerheden kunnen vaak niet direct weggenomen worden en zijn 
dan ook integraal onderdeel van de beslissing. Er zijn echter risico's die de aandeelhouders 
kunnen beïnvloeden en beheersen (beslisonzekerheden) en andere waai^oor dat niet geldt 
(exogene factoren). Belangrijk is om kennis te nemen van risico's en de mate waarin die 
risico's het resultaat kunnen beïnvloeden. 

Het inspelen op onzekerheden kan door risico's te beperken en kansen te benutten door het 
project flexibel in te richten. Dat kan door goed na te denken over fasering van het project, 
alternatieve aanwendbaarheid als optie open houden en beslissingen die nog niet genomen 
hoeven te worden uit te stellen tot een later moment (reële opties). Dit helpt om het 
risicoprofiel van het project te verbeteren en biedt meer mogelijkheden om in de 
grondexploitatie tegenvallers op te vangen. 

Herijking strategie 
In de bestüuriijke overieggen van mei en juni 2012 zijn de oorspronkelijke visie en missie van 
OMALA (her)bevestigd: 
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• Het is wenselijk om de komende jaren, min of meer parallel aan de ontwikkeling van 
Lelystad Airport, ook het aanpalende gebied tot ontwikkeling te brengen teneinde het 
economisch potentieel daarvan te realiseren. 

• Hoewel de gebiedsontwikkeling wortelt in de ontwikkeling van de luchthaven, is zij 
niet daarop volgend maar inderdaad parallel en kent zij een eigen perspectief 
vanwege de intrinsieke kwaliteiten en mogelijkheden van de locatie. 

• Het is wenselijk om de gebiedsontwikkeling primair in publiekrechtelijk verband op te 
pakken, met primair hiaatschappelijke doelstellingen (zoals economische 
structuurversterking, werkgelegenheid, gebiedskwaliteit en duurzaamheid), zonder de 
directe economische voordelen voor de initiatiefnemers uit het oog te veriiezen. 

• Het regionale belang van de locatie, de omvang van de gebiedsontwikkeling en de 
sterke relatie daarvan met de ontwikkeling van de Metropoolregio Amsterdam 
legitimeren een directe betrokkenheid van andere overheden in de regio dan alléén 
de gemeente Lelystad, in het bijzonder de gemeente Almere en de provincie 
Flevoland. 

• Het uiteindelijke ontwikkelingsperspectief omvat circa 660 hectare, ofwel het totale 
kwadrant tussen vliegveld en A6, inclusief een bijpassende upgrade van de 
infrastructuur (weg en spoor). 
Dit laat onveriet dat een fasering korter of langer dan de oorspronkelijk geraamde 20 
jaar aan de orde kan zijn. 

• De toekomstige kwaliteit van het gebied is een belangrijk aandachtspunt: het gebied 
moet hoogwaardig worden ingericht en beheerd, als visitekaartje voor de regio. 

• De huidige aandeelhouders zijn elk voor zich en in gezamenlijkheid bereid om de 
oorspronkelijk gevoteerde ruim 30 miljoen aan financiering beschikbaar te houden 
voor het project over de periode 2012-2032. Dit laat onveriet dat de Grex en 
jaar/deelprojectbegrotingen onderworpen zijn aan nadere goedkeuring door de 
aandeelhouders. 

Ookjs de directie opdracht gegeven in afstemming met de Raad van Commissarissen de 
ontwikkelstrategie te (her)formuleren hoe dit doel kwalitatief te bereiken en tegelijkertijd de 
risico's te beheersen. 
In deze herijking-komen aan de orde-een vooruitblik op het ontwikkeltempo, de economische*-
omstandigheden, toepassing van cash-flow management, de mogelijkheden van deelname 
aan een investeringsfonds, de mogelijkheden van toepassing van co-creatie en de interne 
organisatie van OMALA zelf. 
De uitkomsten en conclusies van de herijking vormen de basis (uitgangspunten en 
parameters) voor de herziening van de grex eind 2012. 

Ook de huidige grex kent een positieve NCW op basis waan/an Almere na afsluiting van fase 
1 haar gestorte kapitaal (met rente) terug ontvangt. Medio 2012 heeft Almere in de loop van 
de periode vanaf 2010 een drietal leningen tot een totaal bedrag van € 2.453.334 uitstaan bij 
OMALA, waarvoor voor het overgrote deel (circa 88%) een gedeeltelijk (eenderde) eigendom 
in verworven gronden ter zekerheid is verkregen. 

Conclusie 
De missie en visie van OMALA sluiten nog steeds aan bij de ambities en doelstellingen van 
Almere. De strategie moet ten dienste staan van de doelen en moet bijdragen aan 
beheersing van de (financiële) risico's. De uitkomsten van de herijking van de strategie en 
de vertaling er van in de grex moeten de doelen (ambities) in stand houden en tegelijkertijd 
(meer) inspelen op de huidige marktomstandigheden. Dit betekent dat cash flow 
management nadrukkelijker dan in de huidige grex een van de leidende principes van de 
nieuwe grex moet worden. 
De aangepaste grex dient daarnaast te worden voorzien van een gevoeligheidsanalyse 
inclusief scenario's. 
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2.3.4 Organisatie en governance 
Situatie 2009 
De participatie in OMALA, vormgegeven als onderneming op afstand, vraagt om een goed 
ondernemingsbestuur en toezicht. Een goed governance beleid is nodig omdat de gemeente 
Almere naast het verstrekken van eigen vermogen ook 100% risicodragend financier is. 
Zonder goede governance afspraken zouden de gemeenteraad en het college de grip op het 
maatschappelijk kapitaal veriiezen. 
Op initiatief van Ajmere is daartoe een governancevoorstel uitgewerkt op de vier primaire 
processen sturen, beheersen, toezicht en verantwoording. Deze governancestructuur van 
OMALA'berust op een vertrouwens- en gelijkheidsprincipe, waarbij de lusten en de lasten 
gelijk verdeeld worden. Dit principe is consequent doorgevoerd. 
Daarnaast is bij de governance structuur vooral invulling gegeven aan het sturingsvraagstuk 
waarbij de bevoegdheden van de Vergadering van Aandeelhouders, de Raad van 
Commissarissen en directie duidelijk zijn opgenomen. 

Speciaal aandacht is bij de bestüuriijke behandeling uitgegaan naar de inrichting van de 
informatievoorziening, het risicomanagement en de informatieplicht bij risico's. 
Op basis van het onderstaande schema heeft de raad van Almere besloten tot aanvullende 

Actieve informatieplicht bij geheime risico's AVA Niet verwerkt 
Informatieplicht bij risico's > € 1 min AVA Niet verwerkt 
Inrichting informatievoorziening AVA Niet verwerkt 
Framework Risicomanagement AVA RVC 

Inhoud halfjaarrapportage AVA RVC 

Situatie 2012 
De periode tot voorjaar 2010 stond in het teken van het opstellen en toetsen van de 
businesscase en het voorbereiden van besluitvorming, in de periode nadien zijn de 
noodzakelijke stappen gezet om te komen tot uitvoering van de businesscase. 
Dit heeft in de përióde 2''ÓTÖ-'niêdiöWiT^^ 

- daadwerkelijke oprichting van de CV na benodigde koninklijke en provinciale 
goedkeuring; 
aanstelling van een nieuwe directeur; 
het inrichten van de organisatie; 
het betrekken van nieuwe huisvesting nabij de luchthaven; 

- een nieuwe samenstelling van de RvC (geen directe vertegenwoordigers meer vanuit 
de aandeelhouders); 

- aanvullende afspraken om de AvA (waarin dagelijks bestuurders zitting iiebben; 
namens Almere wethouder economische ontwikkeling) vooralsnog als 
investeringscommissie voor alle investeringen te laten functioneren. 

De governance verioopt op basis van de gemaakte afspraken die waar nodig onder 
verantwoordelijkheid van de notaris zijn vastgelegd in overeenkomsten, statuten, enz.. 
Een deel van de afspraken hebben een vertaling gekregen in de interne reglementen zoals 
het directiereglement. 

De informatievoorziening (begroting, kwartaalrapportages, rekening) richting aandeelhouders 
verkeert in de afronding van de opstartfase. De frequentie gaat verder dan afgesproken 
tenfl/ijl de inhoud op onderdelen nog 'in aanbouw' is. Dit is mede het gevolg van vertraagde 
besluitvorming over de oprichting van de CV en de verwerving van gronden. Over het verder 
invulling geven aan de risicoparagraaf zijn afspraken gemaakt dat een risicoregister aan de 
tweede kwartaalrapportage 2012 wordt toegevoegd. 
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De informatievoorziening in algemene zin is voldoende om de raad en het college in het 
kader van de p&c cyclus adequaat te informeren over OMALA als verbonden partij. 

Conclusie 
De voorstellen die ten tijde van de besluitvorming voor de governance zijn opgesteld, zijn  
formeel verwerkt in documenten en structuren. De governance draagt er aan bij dat Almere  
als aandeelhouder adequate zeggenschap, maar geen meerderheid, heeft in de  
onderneming. De risicoparagraaf van de (financiële) rapportages wordt verder uitgebouwd. 
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3. Conclusies en aanbevelingen 

Als hoofdconclusie kan worden vastgesteld dat de oorspronkelijke ambities van OMALA tot 
- het ontwikkelen van een hoogwaardig, duurzaam, groen en innovatief bedrijventerrein 
- met een aantrekkelijk verblijfsklimaat voor werk en vrije tijd, 
- het aantrekken van (inter)nationale bedrijvigheid en 
- het creëren van werkgelegenheid op verschillende niveaus 
nog steeds actueel zijn en aansluiten bij de opgave en beleidsdoelstellingen van Almere. 

De maatschappelijke belangen van de aandeelhouders versterken elkaar en de 
samenwerking binnen OMALA draagt bij aan een verbetering van de (regionaal) 
economische structuur waarmee de regio zijn concurrentiepositie versterkt. 
De afspraak dat niet op prijs wordt geconcurreerd in combinatie met het streven naar 
onderiinge afstemming zijn voor Almere nog steeds essentiële randvoorwaarden die nog 
onvoldoende in praktijk zijn gebracht. 

De beoogde impuls voor de werkgelegenheid en de verbetering van de (regionale) woon-
werk balans, en daarmee een bijdrage aan de Schaalsprong, hebben nog niet 
plaatsgevonden. Dit heeft als grootste oorzaak de achterblijvende economische ontwikkeling 
en de korte tijd dat OMALA thans operationeel is. Gegeven deze omstandigheden en de 
vertraagde oprichting van de CV betekent dit tegelijkertijd dat sprake is van relatief geringe 
investeringen en daardoor een relatief geringe boekwaarde in het bedrijf. Dit vergroot de 
mogelijkheden de oorspronkelijke strategie kritisch te heroverwegen. De uitkomsten van de 
herijking van de strategie en de vertaling er van in de grex moeten de doelen (ambities) in 
stand houden en tegelijkertijd (meer) inspelen op de huidige marktomstandigheden. 

Aanbevelingen 
De huidige economische omstandigheden vragen een nadrukkelijke herijking van de 
strategie. Met name de ontwikkeling van de luchthaven, zowel intioudeiijk als voor wat betreft 
de termijn waarop, en de economische omstandigheden zijn variabelen voor op te stellen 
scénario's. " - - - -

Deze herijking is binnen OMALA in gang gezet door een opdracht vanuit de Algemene 
vergadering van Aandeelhouders aan de directie en de Raad van Commissarissen en heeft 
plaats in het vierde kwartaal van 2012 resulterend in een gewijzigde strategie. De 
consequenties van de hierbij te maken keuzes moeten worden vertaald in de jaariijkse 
herziening van de grex. 

De noodzakelijke onderiinge afstemming in de regio vraagt heldere afspraken over de 
kwalitatieve en kwantitatieve invulling van bedrijfsterreinen. Deze afstemming moet in 2013 
op basis van de herijkte strategie en mede op basis van de in ontwikkeling zijnde 
kwaliteitskaarten plaats hebben. 
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